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La Safor 

SERGI SAPENA. GANDIA 
n Esta misma semana, cuando to-
davía no se ha alcanzado el ecua-
dor del mes de febrero, numerosos 
ayuntamientos de la Safor han te-
nido que contratar servicios para 
combatir la plaga de la procesio-
naria del pino. Es algo insólito por-
que esta oruga, que genera irrita-
ciones al contacto con las perso-
nas, no suele aparecer hasta perio-
dos más cálidos. Este es, por lo tan-
to, un efecto del cambio climático 
y del calentamiento del planeta 
que se produce, de eso hay cada 
vez más evidencias, a una veloci-
dad de vértigo. 

Este problema, o los muchos 
que en estos momentos plantea la 
sequía que amenaza con tener que 
limitar el uso del agua, podría es-
tar en la agenda del Aula de Emer-
gencia Climática que han decidi-
do poner en marcha el Ayunta-
miento de Gandia y el Campus de 
Gandia de la Universitat Politècni-
ca de València. 

La idea, señala la concejala Alí-
cia Izquierdo, que dirige el área de 
Medio Ambiente y Trasición Eco-
lógica, es animar y potenciar la 
transferencia de conocimientos 
desde una universidad con ciclos 
ambientales, forestales, de cien-
cias del mar y telecomunicaciones, 
para que la Administración, y en 
general toda la sociedad, pueda 
adoptar respuestas que den resul-
tado ante los retos del cambio cli-
mático en curso. 

Ese intercambio de conoci-
miento para solucionar problemas 
cubren un amplio abanico que va 
del impulso a las energías renova-
bles a las medidas para ahorrar 
agua y aprovechar hasta la última 
gota. De la detección de micro-

plásticos en el mar y sus conse-
cuencias al control de plagas que, 
cada día, se anuncian más inten-
sas, incluso con agentes nuevos.  

En ese aspecto, con sus aporta-
ciones los estudiantes del Campus 
gandiense incluso pueden contri-
buir al diseño de espacios urbanos 
más frescos y adaptados a los me-
ses más calurosos del año o a la re-
ducción de la contaminación 
acústica y atmosférica. 

Este Aula de Emergencia Cli-
mática, que va a ser una de las pri-
meras que se implantan, cuenta 
con una aportación inicial de cin-
co mil euros que aporta el ayunta-

miento, cifra que, dependiendo de 
los resultados, podría ampliarse en 
un futuro. 

La iniciativa ha sido tratada esta 
misma semana en un encuentro 
que mantuvo Alícia Izquierdo y la 
también concejala Esther Sapena 
con el director del Campus de 
Gandia, Jesús Alba, y el subdirec-
tor de Infraestructuras, José Miró. 

Además del Aula de Emergen-
cia Climática se pusieron sobre la 
mesa otros temas, como el posible 
impulso de un estudio para deter-
minar si es posible la producción 
de cigala de Gandia en plantas 
acuícolas.

Gandia y la UPV crean un aula de ideas 
para abordar retos del cambio climático
u El convenio, dotado con 5.000 euros, permitirá impulsar investigaciones sobre los problemas que 
genera el «nuevo» clima uLos estudiantes tratarán cuestiones que planteen las administraciones

Un momento de la reunión en la que se abordó la apertura del Aula de Emergencia Climática.                  LEVANTE-EMV

El tren que unia Gandia i 
Dénia va ser més que un 
simple mitjà de trans-
port; representava el pro-

grés econòmic i social durant els 
seus 90 anys de servici, unint els 
municipis de la Safor i la Marina 
Alta entre ells i amb altres pobles 
valencians. No obstant això, fa 
exactament 50 anys, el 10 de febrer 
1974, esta connexió es va interrom-
pre, i des de llavors, l’espera pel seu 
retorn ha sigut llarga i infructuosa. 

Encara que en els anys 70 es va 
prometre la transformació de la lí-
nia de via estreta a via ampla, els 
diferents governs de torn mai han 
complit la seua paraula. I hi ha ha-
gut uns quants des d’aleshores! Hui 
continuem esperant el tan anhelat 
tren mentre la seua absència afecta 
especialment als habitants del sud 
de la Safor i la Marina Alta, els qui, 
a més a més, patim un pèssim 
transport públic per carretera. Este 
fet no ens afecta a tots per igual, 

sinó especialment a les persones 
amb menys recursos per a poder-
se desplaçar. 

El potencial de la línia fèrria 
Gandia-Oliva-Dénia com a ele-
ment clau per al desenvolupament 
futur dels nostres municipis, la 
seua dinamització econòmica i so-
cial, així com per a la vertebració 
del territori valencià, és innegable. 
No obstant això, al llarg de les últi-

mes tres dècades, els anuncis so-
bre l’execució de les obres han si-
gut nombrosos, però les accions 
concretes brillen per la seua 
absència. En este diari he anat pu-
blicant un bon grapat d’articles 
amb la meua opinió. 

Centrant-nos en el període més 
recent, a finals de 2017, després 
d’una mobilització històrica de la 
societat civil de la Safor i la Marina 
Alta que va tindre lloc a Oliva, i 
d’intenses gestions en l’àmbit polí-
tic, es va aconseguir que el govern 
de l’Estat incloguera la Fase 1 del 
Tren de la Costa en el Pla Director 
de Rodalies de la Comunitat Valen-
ciana. És a dir, la prolongació Gan-
dia-Oliva. Així doncs, en novembre 
de 2019, els organismes compe-
tents de l’Estat van notificar als 
ajuntaments afectats la documen-

tació necessària per a l’aprovació 
de l’Estudi Informatiu i la Declara-
ció d’Impacte Ambiental planteja-
da per als trams: Cullera-Gandia, i 
Gandia-Oliva-Dénia. Aleshores, 
els ajuntaments van plantejar les 
seues al·legacions i encara estan 
esperant una resposta. 

A mitjans de 2022, com s’acosta-
ven les eleccions autonòmiques i 
sol ser època de promeses i d’ocu-
rrències, l’encara candidat Carlos 
Mazón va anunciar un tramvia. I 
au. Però la cosa no es va quedar 
ahí, perquè l’aleshores Conseller 
competent, Arcadi España, va ma-
nifestar que el projecte estava 
pràcticament acabat. Esta qüestió 
mereix un capítol a part. En qual-
sevol cas, la realitat postelectoral 
està posant estes promeses, per no 
fer ús d’altres qualificatius, en el 

seu lloc. 
Hui és important recordar que 

el tren Gandia-Dénia és com-
petència de l’Estat, i malgrat els 
tràmits burocràtics realitzats, la fal-
ta de decisió i acció per part del go-
vern central és evident. Els ciuta-
dans d’Oliva i altres municipis sen-
se connexió ferroviària mereixen 
respecte i consideració per part de 
les autoritats, així com serietat i ri-
gor en el tractament d’este tema 
crucial. És hora de passar de les 
promeses buides a accions concre-
tes. La connexió ferroviària dels 
municipis entre Gandia i Dénia és 
una necessitat urgent que no pot 
continuar sent ignorada per més 
temps. La ciutadania espera i me-
reix una resposta clara i definitiva 
per part de les autoritats compe-
tents.

David González 
Exalcalde d’Oliva (Compromís)

OPINIÓ

50 anys sense tren, seguirem esperant?

La iniciativa ya ha sido 
abordada en un primer 
encuentro entre los 
responsables del 
Campus y el consistorio

Miramar 
peatonaliza la 
calle Major con 
una inversión de 
232.438 euros
S.SAPENA. GANDIA

n El Ayuntamiento de Miramar 
continúa con la progresiva peato-
nalización de las principales ca-
lles y plazas del centro histórico 
del municipio con la continua-
ción de la peatonalización de la 
calle Major. 

Esta actuación supone, entre 
otras, la renovación de las redes 
de abastecimiento de agua pota-
ble y la ampliación de la red sepa-
rativa de aguas pluviales y alcan-
tarillado con un presupuesto de 
232.438 euros, financiados a tra-
vés del Plan de Inversiones de la 
Diputación de Valencia. 

Toda la zona peatonal estará 
equipada con nuevo mobiliario 
urbano, tal y como se ha llevado a 
cabo en otras áreas del municipio, 
y se dotará de conductos soterra-
dos para la instalación de las tele-
comunicaciones. 

Esta calle mantendrá la estruc-
tura original del primer tramo 
pero con un pavimento adaptado 
para que pueda albergar partidas 
de pilota valenciana. «El proyecto 
se ha realizado con un estudio 
previo de cómo poder peatonali-
zar y seguir jugando cada verano», 
destaca Pilar Peiró, alcaldesa de 
Miramar. El pavimento será de 
adoquín con textura lisa sin bisel 
a diferencia de los utilizados en el 
resto de peatonalizaciones. 

«Con la peatonalización de la 
calle Major hemos ganado espa-
cio para los vecinos y vecinas del 
pueblo, dando más valor al centro 
histórico», añade la alcaldesa.
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